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Dopisi. 
V Gorici 1. jan. — Tudi letos dr. Lavrifi pre

dava na tukajšnji gimnaziji deklamatoriko po 2 uri na 
teden. Okoli 20 učencev iz gimnazije, realke in uči« 
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ieljske pripravnisnice se vdeležuje teh važnih vaj, ki 
nimajo upliva samo na čisto izrekanje, temuč tudi na 
ved&aje tukajšnje učeče se mladine. V Gorici je med 
dijaki koj videti, kdo izmed njih ima talent za dekla-
macije, kajti dr. Lavrič svoje učence ob enem uči, kako 
imajo stopiti pred omikano društvo in se ondi v§sti. — 
Tudi bogoslovci tukajšnjega semenišča so se lotili umet
nega deklamovanja. Prav tako! Duhovni imajo biti 
dobri govorniki in razširjati čut za lepoto med ljud
stvom. Zapisujemo si ta lep napredek naših bogoslovcev. 

Pri sv. Pavlu v Savinjski dolini 27. grudna. — 
Ker vas drage „Novice" že več let zvesto prebiram pa 
vam tudi včasih rad kaj pišem iz našega okraja, naj 
vam zdaj , ko leto 1870. h koncu gre , naznanim, da 
nam gospodarjem ni kaj dobro pri srcu, kajti rži in 

i"ečmena nismo nič, pšenice pa manj od lani pridelali, 
crompirja nam je pol segnjilo, repe in korenja malo, 

tudi vina malo, pa še ta je „čviček Matiček"; al, hvala 
Bogu, sočivja in sadja smo pridelali, da že zdavno ne 
toliko; slame imamo malo, sena in otave pa so zavoljo 
preobilega dežja zelo blatne; tudi stelje so ljudje le 
malo in mokre pospravili; tako utegne živina pri ceni 
j^njati. Sneg in mraz hudo pritiskata; na sveti dan 
smo imeli mraza 22 stopinj. In spet je težava velika, 
davek vkup spraviti. Od leta do leta čaka kmet, kdaj 
bode bolje na svetu; ali leto za letom preide, kmetu 
pa ne kaže nič bolje. B l a ž W i n t e r . 

Vransko na Staj. (Narodna naša Čitalnica) ima 
8. januarija 1871. leta občni zbor s sledečim načrtom: 
1. Govor; 2. sporočilo tajnikovo; 3. račun za drugo 
čitalničino leto; 4. volitev odbora in predsednika; 5. 
nasveti posamesnih udov. Začetek ob 5. uri zvečer. 
Vsi čitalničarji se vljudno vabijo tega zbora se vde-
ležiti. O d b o r . 

Iz Senožeč 26. dec. —0— Vže 5 dni nas huda 
zima tare , in naš siloviti G a b r k je tudi letos svojo 
žrtev tir j al. 22. dne t. m. smo enega Podnanosca komaj 
k življenji obudili; ponoči od 23. na 24. dne t. m. je 
pa bilo več ljudi v smrtni nevarnosti. Mnogo popotnikov 
iz Trsta prišlih se je brez hudih nasledkov, več druzih 

Ea s tem zmrznjenja rešilo, da le nohte z rok zgubijo, 
»e Andreju C e k a d u , 26 let staremu mladenču iz 

Cerknice, in Tonetu Z a k r a j š e k u , 18 let staremu iz 
Povzela pri Laščah, je bila osoda nemila, kajti od 7. 
ure zvečer do 8. ure druzega dne zjutraj sta v hudem 
mrazu se svojimi 4 konji vred na silovitem Ga b r k u 

{prenočevala. Ko so 24. dne zjutraj naši korenjaški 
antje zvedeli to strašno nesrečo, jih ni ne mraz ne 

burja niti sneg strašil, da ne bi jim hiteli v lastni ne
varnosti na pomoč. Ob 872 uri zjutraj bila sta oba 
mladenča s konji vred v Senožečah. C e k a d a je bil 
ves zmrzel kot rog; vsa pomoč ni ga mogla zbuditi v 
življenje. Z a k r a j š e k a pa, kteri je še nekoliko živ
ljenja imel, so vrli fantje z velikim trudom po zdrav
niških pravilih in pod vodstvom našega župana rešili 
smrti; njegove roke in noge bile so take — kot rog; 
brž ko ne bo nesrečni mladeneč ob prste na rokah in 
nogah. Sosedje teh dveh nesrečnih fantov so imeno
vani večer ta dva ubožca, da sebe rešijo, zadej pustili, 
pa tukajšnjega krčmarja M u š i č-a vže zvečer ob 8. 
uri prosili, naj zaostala fanta iskat pošlje; a on se 
ni za to prošnjo nič zmenil, še da bi bil ta dogodek 
županiji naznanil, ne. To si trije možje iz cerkniške 
okolice vsaki čas spričati upajo. Da krčmar M u š i č 
ima res neusmiljeno srce, priča tudi to, da je fante, ko 
so še živega Zakrajšeka hotli v njegovo hišo nesti, za
podil, in še le potem, ko je zdravnik pri županu po
moči prosil, ga je Mušič v hišo vzel. Naj svet sam 
sodi to obnašanje Mušičevo! Musičeva krčma je pa 
tista krčma, kjer nemčurji vže 5—6 let narodne može 

hudo obirajo in lažnjive pritožbe in obrekovanja po
sebno proti našemu ndrodnemu županu pletejo. Krčmar 
M u š i č je bil pred nekoliko leti šintarjev hlapec na 
Frnetiču, a sedaj vže, komaj da ktero besedo „tajč" 
pohrusta, nasprotuje narodnim činom z glavo kimaje 
nemčurskim ekspektoracijam; je pa t u d i D e m s c h e r j e v 
svak. 

Iz Kamnika 1. jan. —- Vsacega domoljuba mpra 
v srce veseliti veselo gibanje naše čitalnice. Na sv. Šte
fana večer je bila „beseda" in po besedi občni zbor. 
Predstavljala se je vesela igra „Gospod Čapek", ki se 
sme prejšnjim igram vredna vvrstiti; gospodičine in go
spodje bili so vsak na svojem mestu. Dasiravno j e 
strašno snežilo, vendar se je čitalničina dvorana lepa 
napolnila. Po dokončani igri je bil občni zbor. Na
mesto dosedanjega predsednika goap. J. Debevca, ki 
se je odpovedal predsedništvu, je bil enoglasno izvoljen 
gosp. J. M u r n i k , trgovec. Iz blagajnikovega poročila 
se je razvidelo, da je imela čitalnica preteklo leto 
600 gold. 55 kr. dohodkov, 590 gold. 24 kr. pa stro
škov, — iz tajnikovega poročila pa , da je bilo 14 
„besed", med njimi 7 glediščinih iger, in sicer te-le : 
1. „Županova Micika", 2. „To sem bil j az" , 3. „Bob 
iz Kranja", 4. „ Veseli dan" ali „Matiček se ženi", 5. 
„Lahkoumna Emica", 6. ,, Jamska Ivanka" in 7. „Go-
spod Capek". — Le tako naprej vrli Kamničanje; mati 
„Slovenija" Vas je gotovo vesela. Hvala vam, pa tudi 
čitalničinemu odboru za neutrudljivo njegovo delovanje. 

Iz Ljubljane. (Iz obravnav de%. šolskega sveta 29. 
decembra), v kterega je prvikrat prišel novoimenovani 
šolski svetnik prof. Šolar, povzamemo le nektere važnejše 
reči. — O pritožbi mnozih občin zoper ukaz , da v 
Z a g o r j i poleg Save morajo n o v o šolo zidati, je bilo 
po vsestranskem prevdarku sklenjeno, naj o k r a j n i 
š o l s k i s v e t poroča, k d a j za g o t o v o bi se moglo 
že dolgo odlašano zidanje novega poslopja pričeti, in 
ali ne bi pomagalo eno drugemu, da cerkev in šola se 
začnete ob enem zidati, da ne bi šola v nevarnost prišla 
zgubiti patronovega doneska. — Ker vsled minister-
skega dopisa se p o p o t n i n a okrajnim šolskim svetni-
kam, kedar k sejam zunaj svojega stanovališča potu
jejo , iz državnega zaklada ne more plačevati, deželni 
zaklad za leto 1871. pa tudi za te stroške ni nič od
ločil, je deželni šolski svet za zdaj tega mnenja, da 
večidel premožni gospodje od knezoškofijstva in dežel
nega odbora v to č a s t n o službo izvoljeni ne bodo za 
male stroške potovanja, vsak mesec le enkrat, odškod
nine zahtevali, manj premožnim učiteljem pa naj bi se 
popotnina po kaki remuneraciji odškodovala. — Zarad 
zel6 potrebne ločitve deklet od fantov v glavni šoli v 
K r a n j i ondašnji okrajni šolski svet dobi nalog, naj 
po zaslišanji mestnega odbora in krajnega šolskega 
sveta resno prevdari in potem poroča, kako bi se do
bili pripomočki za napravo dekliške ljudske šole vsaj 
3. in 4. razreda. — Šola v B r a n i c i na meji kranjski, 
tržaški in goriški je bila izročena g o r i š k e m u dežel
nemu šolskemu svetu. — Šoli v R a z d r t e m se je do
volila podpora iz šolskega zaklada s 50 gold. tudi za 
leto 1871. — Na vprašanje ministerstva, kako naj se 
pri preskušnjah srednjih šol r a z v r s t u j e (klasificira) 
n a p r e d e k učencev, je bila pretresena tista zdaj vpe
ljana meglena „notenscala", naposled pa tudi sklenjeno, 
naj se ministerstvu želja izreče, da se zopet vpeljejo 
kalkuli po dobri stari navadi, ko je brez tolmača vsak 
vedel, kaj pomeni „prav dobro", „dobro", „srednje", 
„slabo", zdaj pa učitelji sami še potrebujejo „Noten-
scale". 

—• (Iz seje trgovske in obrtnijske zbornice 19. dec.) 
Po sporočilu tajnikovem o delovanji zbornične pisarno 
po zadnji seji je pritrdila zbornica predsednikovem pred-



logu, naj se poteza za to, da se ž e l e z n i c a napravi 
iz Loke v Trst . — Odsekovo sporočilo o pravilih 
p e n z i j s k i k za one, ki so v službi pri zbornici, in o 
proračunu za leto 1871. se je po želji tajnikovi iz
ročilo novo izvoljenemu odseku v pregled in poročevanje 
v prihodnji seji. — Na vprašanje ministerstva: ali ne 
bi po nasvetu kupčijske zbornice v Hebu (Egger) na 
Češkem bilo prav, da se v zbornicah kupčijskih in 
obrtnijskih napravi p o s e b e n o d s e k za z a d e v e 
k m e t i j s t v a , je zbornica proti nasvetu odborovemu 
po predlogu g. H o r a k a sklenila odgovor ministerstvu, 
da tacega odbora ni treba, ker kmetijske družbe s svo
jimi podružnicami dobro zastopajo kmetijske zadeve, in 
ker bi osnova posebnega odbora v zbornici kupč. le kme
tovalcem n o v i h davkov napravljala. - Obveljal pa je 
dotičnega odbora predlog, naj se zbornica potegne za 
to, da se odpravijo z a p r e k e , ktere napravlja j u ž n a 
ž e l e z n i c a pri voznih listih, s kterimi le sama sebi 
dela dobro kupčijo. Sklenila se je tudi prošnja, naj bi 
tržne dni iz L e s e c v Ljubljano poseben železničen 
Tlak tako zgodaj šel, da bi ljudje svoje posle lahko 
do 2 popoldne opravili. 

— {Pogled v ljubljansko bolnišnico, norišnico, po
rodnišnico in najdenišnico v letu 1870.) S doštetimi osta
limi od 1869. leta bilo je l a n s k o leto bolnikov z no
t r a n j i m i boleznimi: moških 557, žensk 304, s k u p a j 
861, kterih se je ozdravilo 490, umrlo 170, neozdrav-
ljenih odšlo 74, v drug razdelek bolnišnice preneslo 39, 
konec leta še ostalo 88; —- bolnikov z v n a n j i m i bo
lezni bilo je: moških 689, žensk 463, s k u p a j 1154, 
kterih se je ozdravilo 814, umrlo 52, neozdravljenih iz
pustilo 100, v drug razdelek preneslo 33, konec leta 
se ostalo 155; — n o r c e v je bilo 114, to je, od leta 
1869 ostalih 52, novih 62; ozdravilo se jih je 31, umrlo 
18, neozdravljenih izpustilo 11, v drug razdelek bol
nišnice preneslo 5; konec leta še ostalo 49. Ž e n s k je 
porodilo v p o r o d n i š n i c i 389 , od leta 1869. ostalih 
39, leta 1870. prišlih 350, izmed teh jih je umrlo 8, 
konec leta še ostalo 35. N a j d e n c e v (nezakonskih 
otr6k ali tako imenovanih „špitalarjev") je z doštetimi 
31, od leta 1869. ostalimi v l j u b l j a n s k i n a j d e n i š -
n ic i bilo skupaj 315, in sicer fantičev 156, punček 
159, — od teh se jih je lastnim starišem izročilo 40, 
na kmete dalo 151, umrlo 81, mrtvih na svet prišlo 
15; — na k m e t i h pa je na deželne stroške v reji 
bilo 1124, in sicer fantičev 544, punček 580, od kterih 
je po dokončanem 10. letu iz deželne oskrbe stopilo 
29, lastnim starišem izročilo 3 3 , umrlo 66 , — konec 
leta 1870. jih je tedaj v deželni reji še ostalo 996, in 
sicer fantičev 486, punček pa 510. 

— (Občni zbor vSokola") 29. decembra bil je zna
menit tudi zato, ker so vsi pričujoči društveniki v svo
jih govorih pripoznali potrebo, da se z vso silo mora 
gojiti t e l o v a d b a , ki se je v preteklih dveh letih pre
več zanemarjala zavoljo pomanjkanja dobro in po naj
novejših pravilih skušenega učitelja. Da se ta cilj -in 
konec^doseže, izvolil si je odbor za društvenega uči
telja Ceha gosp. J. V e s e l y - a , ki je izvrstno izurjen 
v telovadbi, borjenji in še druzih telesnih vajah. On je 
bil nekaj časa učitelj p r a ž k e g a „Sokola" in je pisa
telj o telovadnih stvareh vojaškemu listu „Žižka". Na-
djati se je toraj, da se društvo po njem krepko po
vzdigne. — Zbor je tudi pritrdil predlogu odborovemu, 
da se za naprej društveniki del6 v p o d p o r n e in de-
l a l n e , in da delalni plačujejo le polovico dosedanjega 
letnega doneska. S tem je društvo gotovo vstreglo želji 
mladine, ki ima veselje do telovadbe, kteri pa je bil 
letni donesek previsok. V kratkem naznani društvo 
začetek nove telovadne šo le . — Denarni stan je vsled 
blagodušnih daril prerano mu umrlih domorodcev jako 

dober; zato bo društvo tudi v stanu skrbeti za različne 
zabave. — Dalje je odbor dobil n&log, delati na to, da 
se postavi umrlim bratom spodoben k a m n i t en spo
minek na pokopališču ljubljanskem. — Volitev sta
r o s t e se je po odpovedi gg. J. Debevca in Grassellija 
odložila za prihodnji občni zbor; za s t a r o s t e na
m e s t n i k a bil je izvoljen gosp. J. Murnik, za odbor
nike pa gg. Fr. Ravnikar, dr. K. Bleiweis, Ivan Tisen, 
Franjo Drenik, Crny, Srečko Nolli in Peregrin Kaj zel. 
Kakor vsem slovenskim društvom, tako tudi „Sokolu" 
kličemo veseli „Naprej". 

Sokolov odbor je v prvi seji 2. dan t. m. si izvolil 
za tajnika g. dr. K. Bleiweisa, za blagajnika g. Fr. 
Ravnikarja in za orodarja g. Ivana Tisena. Odločili so 
se učni dnevi za družbenike in sklenilo se je tudi vže 
prihodnjo nedeljo začeti z nedeljsko šolo za rokodelske 
učence in pomočnike. — V četrtek zvečer napravi 
„Sokol" veselico v Tavčarjevi gostilnici, pri kteri se 
bo vrstilo petje z deklamacijami, berilom in sviranjem 
godbe vojaške. 

— {Čitalnica) je z veselico poslednji večer tega 
leta jako vstregla obilo zbranemu občinstvu. „Konec 
delo hvali" glasi se n&rodna prislovica, in res sta v 
p e v s k e m razdelku posebno veseli osmospev „življenje 
na kmetih" in šaljivi moški zbor »laška salata" sijajno 
kazala, kako izvrstne pevske moči ima čitalnica naša, — 
pikantno humoristično b e r i l o Fr. Ravnikarja in burka 
Jul. Susteršičeva pa zdravo izvirnost šaljive slovenske 
muze. Vsak je pozabil mnogo britkih ur starega leta in 
veselega srca pozdravljal mlado leto. 

— (Deseta slovenska predstava dram. društva) bo v 
nedeljo 8. januarija v deželnem gledališči. Igrala se 
bode nova, jako šaljiva burka s petjem „Strah v ku
hinji", potem velika komična scena s petjem „Faust in 
Margareta" in konečno se bode ponavljala prijetna ope
reta „Skrivnost ljubezni", ktera se je prvikrat jako 
prikupila občinstvu. Posebno v m u z i k a l n e m oziru 
bode tedaj prav zanimiv ta večer. Sedeži se bodo do
bivali, kakor po navadi. Nadejamo se, da tudi v novem 
letu občinstvo ostane tako prijazno prizadevam drama-
tičinega društva, kakor je bilo v preteklem in da ve
seli pustni čas ne bode škode delal slovenski Taliji. 

— (Vabilo gospodom družbenikom »Slovenije") v 
občni zbor 6. dne januarija 1871. leta. Vrsta razprav: 
1. Nagovor predsednikov. 2. Poročilo tajnikovo. 3. Vo
litev novega odbora. 4. Razprava o sledečih zadevah: 
a) ali društvo „Slovenija" pritrdi programu jugoslovan
skemu, razglašenemu 1. decembra 1870. 1. v Ljubljani? 
b) ali društvo „Slovenija" odobri adreso deželnega zbora 
kranjskega 30. avgusta 1870? 5. Nasvčt o napravi kme
tijskih in rokodelskih pripomočnih blagajnic po deželi 
na Kranjskem. 6. Predlogi posamesnih družbenikov. — 
Zbor je v čitalničini dvorani in se začne ob 6. uri 
zvečer. Vse gosp. družbenike vljudno vabi 

odbor . 
— (O shodu južnih Slavenov 1. dec.) so ndrodni 

šišmiši ce!6 govorili javno v svojem konšt. društvu, da 
so to reč Slovenci dogovorili z nekimi prišlimi „na pol 
Turki". Svet res občuduje toliko „modrost" pri naših 
nasprotnikih in naše društvo „Slovenija" jim menda ne 
bo odgovora dolžno ostalo. 

— (Čast. gospodom naročnikom „Vertecau) nazna
njam, da prvi list mojega ilustriranega časnika zarad 
neugodnih okolnosti izide n a j p o z n e j e 12. dne t. m., 
potem pa lepo redno 1. dne vsacega meseca, kakor je 
bilo to že naznanjeno. Prosim tedaj potrpljenja. 

I v a n T o m š i č , 
izdajatelj in vrednik „Vrteca". 

— (Opomin.) Kdor hoče tudi za 1871. leto ostati 
ud sv. M o h o r j a družbe ali na novo pristopiti k njej, 

7 



naj se podviza, da donesek, ki znaša samo 1 gold., 
plača saj do konca marci ja 1871. leta. 

Anton Lesar , 
predstojnik za ljubljansko dekanijo. 

— {Prijazen opomin,) Ker se ravno sklepajo ra
čuni dohodkov in stroškov dramatičnega društva, pod-
Sisani odbor vljudno vabi vse tiste zunanje p. n. č. g. 

ružabnike, ki še niso odrajtali podpornega doneska za 
leto 1870., da blagovole to storiti v kratkem, da ne 
bode nobenih zadržkov. Odbor dram. društva. 
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